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Kad smo se predali Nemcima oni su
nas sproveli u kasarnu Kraq Alek-
sandar, koja sad sigurno ima neko
komunisti~ko ime, gde smo proveli
nekoliko dana, a onda smo ukrcani
u vozove i odve`eni smo u Nema~ku.

Ki{obran: Proveli ste rat
u logoru Osnabrik gde je bila za-

tvoreno oko 12 000 oficira jugo-
slovenske kraqevske vojske. Tu su se
ve} nazirale politi~ke podele – ko-
munisti su imali velikog uticaji
~ak i u logoru. Je li bilo otvorenih
sukoba?

D. \or|evi}: Bilo je dve gru-
pe: mi koji smo bili za zapadne save-
znike i oni koji su bili za Sovjete.
Komunisti se nisu otvoreno izja-
{wavali da su komunisti iz straha
od Nemaca. Ja sam ustvari prvih
{est meseci proveo u istra`nom za-
tvoru u Be~u gde mi je su|eno zbog na-
vodnog maltretirawa onog pilota.

Ki{obran: Sa Vama u klasi
je na Vojnoj akademiji bio ~uveni
oficir Jugoslovenske kraqevske
vojske u otaxbini, Vojvoda Pavle
\uri{i}, koji se borio u Crnoj Go-
ri da bi posle izdaje od strane Se-
kule Drqevi}a  stradao 1945. godi-
ne od Usta{a.  Kakvo je Va{e se}a-
we na wega?

D. \or|evi}: On je bio ~uven
po svoj fizi~koj snazi, a ja sam se
iako mnogo slabiji od wega jednom
potukao sa wim pa smo oboje bili
ka`weni. Posle smo oboje bili na
obuci u Sarajevu u pe{adiji i tamo
smo bili jako dobri prijateqi. 

Ki{obran: Nastavnik tak-
tike na Vojnoj akademiji bio Vam je
Dragoslav Dra`a Mihajlovi}, ka-
snije proslavqeni |eneral Jugoslo-
venske kraqevske vojske u otaxbini.
Kakav je Dra`a bio kao profesor?

D. \or|evi}: On je predavao

oficira, uglavnom vazduhoplovaca.
Ki{obran: Gde ste se vi na-

lazili u momentu kada je izvr{en
vojni pu~?

D. \or|evi}: Ja sam bio u sa-
obra}ajnom odeqewu General{taba.
Stanovao sam u oficirskom stanu u
Beogradu, ali ja nisam imao direkt-
no u~e{}e u pu~u jer mi nadre|eni
oficiri nisu to dozvolili po{to
mi je `ena bila u drugom stawu.
Posle pu~a dobio sam svoj ratni
raspored u Ni{ gde sam bio pomo}-
nik na~elnika {taba Moravske
oblasti i tu me je  zateklo bombar-
dovawe Beograda.

Ki{obran: Vi ste na ovoj te-
mi i magistrirali na kalifornij-
skom univerzitetu u San Hozeu, a
Va{u kwigu tj. tezu pod naslovom
Na raskrsnici objavqujemo ve} ne-
koliko meseci u Ki{obranu. Da li
je ta~na slede}a konstatacija:  da  se
nije desio pu~ od 27. marta ne bi Ju-
goslavija u~estvovala u ratu, ne bi
se raspala, ne bi bilo NDH i Jase-
novca tj. genocida nad Srbima, ne
bi bilo gra|anskog rata me|u Srbi-
ma i na kraju, Dragoslav \or|evi}
ne bi bio sada gde je, nego bi danas
bio penzionisani general Kraqev-
ske jugoslovenske vojske, koji bi ve-
rovatno najvi{e vremena provodio
pecaju}i u Vaqevu?

D. \or|evi}: Ja sam u to vre-
me druga~ije razmi{qao i o~ekivao
sam da }e se Englezi iskrcati na Ja-
dranu i da }e to biti drugi Solun-
ski front. Nismo mi tad znali ko-
liko su Englezi ustvari slabi i da
ne vrede ni{ta. Sa mnom u zarobqe-
ni{tvu su bili i pu~isti i sa wima
smo o tome raspravqali. Niko nije
o~ekivao od Engleza da }e da nas iz-
daju, a na kraju  su nas saveznici jo{
i bombardovali  - i na{ zarobqe-
ni~ki logor u Osanbriku, a i Beo-
grad za Uskrs 1944. godine.

Ki{obran: Kako ste dospeli
u nema~ki zarobqeni~ki logor u
Osanbriku?

D. \or|evi}: Za vreme bom-
bardovawa Ni{a na{a protivavi-
onska artiqerija je oborila jedan
nema~ki avion i tog pilota su `an-
darmi doveli kod mene u {tab. Ja
sam bio vrlo qut po{to mi je trud-
na `ena bila u Beogradu za vreme
bombardovawa, vikao sam na pilota
kome sam i ime ~ak zapamtio – zvao
se Herbert Ilefeld i bio je me|u
asovima nema~ke avijacije. Ubrzo
posle toga  dobili smo nare|ewe za
evakuaciju u Sarajevo. Poveo sam sa
sobom ~etrdesetak vojnika na Pale
gde se nalazila Vrhovna komanda
pre bekstva u inostranstvo. Tu sam
sreo i Generala Milana Nedi}a.

na specijalnom te~aju koji je trajao
godinu dana za one oficire koji su
pripremani za slu`bu u General-
{tabu. Dra`a je bio dobar pe{adij-
ski oficir i on je bio na slu`bi u
Savetu narodne odbrane. Wegova
osnovna ideja o eventualnom ratu
protiv Nema~ke  bila je zasnovana
na jakoj protivtenkovskoj artiqer-
tiji, {to na `alost, jugoslovenska
vojska u tom trenutku nije posedova-
la. Tako|e je bio veliki zagovornik
gerilskog rata. Zanimqivo je da je sa
mnom na tom kursu bio i kasniji Ti-
tov general Arso Jovanovi} i sa
wim sam bio jako dobar prijateq.
Tako je eto Titov general zapravo
bio Dra`in |ak.

Ki{obran: Niste `eleli da
prihvatite komunisti~ki sistem i
1949. odlazite iz Nema~ke u S.A.D. 
[ta Vas je motivisalo da do|ete ov-
de i {ta Vas je najvi{e impresioni-
ralo u pozitivnom i negativnom
smislu?

D. \or|evi}: Ja sam jako rano
prozreo komunizam i se}am se da sam
kao dete imao polemiku sa jednim
komunisti~kim provokatorom u vo-
zu izme|u Vaqeva i Obrenovca. Ja
sam kao i mnogi u S.A.D. do{ao pod
uticajem dr. Slobodana Dra{kovi-
}a koji je bio jako uticajan u nasoj
dijaspori u Americi. Jo{ u Nema~-
koj mi smo ~itali list Amerikanski
srbobran i bili pod uticajem na{e
politi~ke emigracije u S.A.D. Do-
bar deo ratnih zarobqenika je oti-
{ao u Australiju. U Americi mi se
najvi{e dopala hrana, jer smo svi mi
bili uglavnom izgladneli u Nema~-
koj. Ono {to mi se nije dopalo je to
{to sam ja kao oficir morao da pr-
vo perem sudove kad sam do{ao. 

Ki{obran: Vi ste vrlo vbrzo
dobili posao predava~a srpsko-hrav-
tskog jezika na Vojnom institutu za
strane jezike ovde u Montereju u Ka-
liforniji. Kome ste predavali?

D. \or|evi}: \or|e Vujno-
vi}, major u  ameri~kom vazduho-
plovstvu, koji je bio dosta ume{an u
akciju spasavawa ameri~kih pilota
od strane jedinica Dra`e Mihajlo-
vi}a, mi je pomogao da se prijavim
na konkurs za predava~a. Tamo sam
predavao oficirima koji su i{li
na slu`bu u ameri~ku ambasadu u Be-
ograd ili koji su bili u raznim voj-
nim misijama. 

Ki{obran: Ostali ste aktiv-
ni u politi~kom `ivotu na{e emi-
gracije. Sara|ivali ste u listu
Bratstvo, a po~etkom devedesetih
godina osnovali Kongres srpskog uje-
diwewa, najuticajniju i najorgani-
zoavaniju srpsku politi~ku emi-
grantsku organizaciju u dijaspori

Veliko je zadovoqstvo i iza-
zov pri~ati sa ~ovekom ~iji
`ivot odslikava subinu po-

sleratne srpke politi~ke emigra-
cije. Dragoslav \or|evi} ima 97.
godina, a dve tre}ine svog dugog `i-
vota proveo je u Americi. Drugi
svetski rat ga je zatekao u uniformi
oficira Vojske Kraqevine Jugosla-
vije, a rat je proveo u nema~kom za-
robqeni{tvu. Nije `eleo da se vra-
ti u domovinu u kojoj je 1945. uspo-
stavqen komunisti~ki re`im. ^i-
tav svoj `ivot posvetio je borbi za
istinu i demokratiju u Srbiji. Sa-
ra|ivao je u mnogim srpskim publi-
kacijama u Americi i izdao neko-
liko kwiga sa temom iz srpske ist-
porije. Penziju je do~ekao kao {ef
katedre za srpsko-hrvatski jezik na
Vojnom institutu za strane jezike u
Montereju u Kaliforniji. Po~et-
kom devedestih godina osnovao je
Kongres srpskog ujediwewa s name-
rom da ujedini sprsku politi~ku
emigraciju u jednu jaku organizaci-
ju. Po~etkom ove godine Ki{obran
je po~eo da objavquje feqton bazi-
ran na wegovom istra`iva~kom ra-
du, a polovinom avgusta posetili
smo ga u wegovom domu u Kalifor-
niji. Evo {ta smo tom prilikom za-
bele`ili:

Ki{obran: Da po~nemo od
Va{e rane mladosti. Ro|eni ste u
Obrenovcu, odrasli u Vaqevu, u~i-
li ste gimnaziju u ^a~ku, Para}inu,
]upriji, Jagodini i Beogradu. Za-
vr{ili ste Vojnu akademiju u Beo-
gradu, a Drugi svetski rat Vas je za-
tekao u ~inu kapetana I klase na slu-
`bi u General{tabu Vojske Kraqe-
vine Jugoslavije. [ta se de{avalo
tog 27. marta 1941. i  tih nekoliko
dana propasti stare Jugoslavije?
D. \or|evi}: Za vreme te velike
krize Knez Pavle je zajedno sa name-
snicima poku{avao da odr`i neu-
tralnost Kraqevine Jugoslavije. 

Narod je bio podeqen: ve}i-
na je bila da se bude sa saveznicima
jer se u wih verovalo zbog Prvog
svetskog rata. To je naravno bila
gre{ka. Dozvolili smo da nas doga-
|aji odvuku u pravcu koji je bio su-
protan interesima srpskog naroda.
Englezi su taj sentiment vrlo ve-
{to iskoristili i ubacili su svoje
qude u na{e redove. Wima je odgo-
varalo da Jugoslavija otvori novi
front prema Hitleru jer su se wi-
hove trupe nalazile u Gr~koj. Hi-
tler nije `eleo da se otvara balkan-
ski front jer je spremao napad na
Sovjetski Savez. Vojni pu~ je izvr-
{ila jedna relativno mala grupa
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danas. Va{ sin, Miroslav Majkl
\or|evi}, je jedno vreme bio i wen
predsednik. Koje je do sada najve}e
dotignu}e ove organizacije i {ta je
wena najva`nija uloga?

D. \or|evi}: Mi smo `eleli
da pove`emo i okupimo sve srpske
politi~ke organizacije u svetu da
bi pospe{ili borbu protiv komu-
nizma u Jugoslaviji. Kongres smo
osnovali Knez Andrej Kara|or|e-
vi}, moj sin Miroslav i ja. Kada
smo se sastali se}am se da  sam upi-
tao Kneza Andreja {ta on misli ka-
kav treba da bude Srbin koji }e da
vodi Srbiju, a on mi je odgovorio –
treba da bude kao Vi i ja – {to zna-
~i da treba da pot~ini sve svoje in-
terese interesima srpskog naroda.
Na `alost, evo do danas nismo uspe-
li u nameri da ujedinimo sve srpske
organizacije.  

Ki{obran: Milo{evi} je
po~etkom devedestih uspeo da pre-
vari na{u dijasporu, naro~ito ovde
u Americi i da od we otme pare pr-
vo za tzv. Zajam za Srbiju, a onda da
je izmanipuli{e za svoje politi~ke
ciqeve. Se}ate se da je g. Milan Pa-
ni}, kalifornijski biznismen, na-
seo na Milo{evi}eve trikove i po-
stao premijer one krwe i neprizna-
te Jugoslavije, g-|a Radmila Milen-
tijevi} je postala Milo{evi}eva
ministarka, a g-|a Helen Deli}
Bentli je lobirala za Milo{evi}a.

Da li ste Vi li~no, kao
autenti~ni anti-komunista, pro-
zreli Milo{evi}a, s obzirom na
~iwenicu da je on bio najobi~niji
komunisti~ki aparat~ik ili ste i
Vi poverovali u wegov mit – spasi-
teqa srpskog naroda?

D. \or|evi}: Ja sam bio ne-
gde u sredini. U po~etku su mi se do-
padale Milo{evi}eve izjave da je
Srbin i da radi za dobro srpskog
naroda. Mnogi qudi odavde su mu
zbog toga  dali pare za taj Zajam. 

Moj prijateq Branko Mili-
novi} je bio vrlo blizak sa Pani-
}em i on ga je i nagovorio da pri-
hvati mesto Premijera SR Jugosla-
vije. Jedna delegacija Kongresa srp-
skog ujediwewa je posetila Milo{e-
vi}a i kada su ga pitali za{to ne
skine petokraku i komunisti~ka
obele`ja on im je odgovorio da to
mora da ide polako. Ja nisam bio
ube|en da je Milo{evi} nacionali-
sta iako je davao dobre izjave u to
vreme i pomagao borbu Srba u Bo-
sni i Hrvatskoj. Mi smo ovde bilo
svi ogro~eni kad je on prepustio
Srpsku Krajinu Hrvatima i to je
bio wegov kraj {to se nas ovde u
Americi ti~e.

Ki{obran: Kako vidite zbi-
vawa u Srbiji posle Milo{evi}a,
odnosno atentata na prvog srpskog
demokratskog Premijera Zorana
\in|i}a?

D. \or|evi}: Meni se \in-
|i} nije dopadao. Ja mislim da je i
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on bio komunista. ^uo sam da je
\in|i} bio milioner i da je imao
imawe u Ju`noj Americi i privat-
ni avion u [vajcarskoj.

Ki{obran: Odakle Vam ti
podaci?

D. \or|evi}: Pa, to sam ~uo
od qudi koji su do{li iz Srbije, a
bilo je i u novinama. \in|i} je sa-
ra|ivao sa ameri~kim vlastodr-
{cima koji su pomagali komunizam.

Ki{obran: Ima li {anse da
Srbija sa~uva Kosovo?

D. \or|evi}: Srbija je ve}
sa~uvala Kosovo jer su Rusi otvore-
no i jasno rekli wet. 

Ki{obran: Mo`e li srpska
dijaspora u Americi i svetu da po-
mogne Srbiji da postane moderna
evropska dr`ava i da povrati svoj
ugled u svetu, kakav je imala npr.
posle Prvog svetskog rata?

D. \or|evi}: Ja mislim da je
budu}nost Srbije u poqoprivredi i
da Srbija ne treba da bude indu-
strijska zemqa. Ukrajina i Srbija
su dve evropske dr`ave sa najve}im
poqoprivrednim potencijalom.  

Se}am se kada sam jednom le-
teo iz Kopenhagena za Atinu video
sam Srbiju iz aviona i  izgledala je
kao jedna velika ba{ta. Srbija mo-
ra da se vrati na ono {to joj je Bog
dao. Stru~waci bi trebali da znaju
kako se to sprovodi u delo. Dijaspo-
ra treba tako|e da ula`e u farme u
Srbiji. Evo npr. suprug prof. dr.
Jasmine Vuji}, koja je {ef katedre
ovde na Univerzitetu Berkli, se
vratio u Srbiju i osnovao veliku
farmu od 50 hektara kod Qiga. Ze-
mqoradwa i doma}instvo su osnove
naciona i oni stvaraju naciju. Ovde
u Amerci  ne postoji nacija - posto-
ji samo  populacija. 

Ki{obran: Oko ~ega je tre-
nutno anga`ovan Kongres srpskog
ujediwewa?

D. \or|evi}: U oktobru ima-
mo veliku konvenciju u San Fran-
cisku i tada }emo da uspostavimo i
novo rukovodstvo, po{to dosada-
{we nije dovelo do `eqenih rezul-
tata.  Tra`i}emo blisku saradwu sa
srpskom Vladom i dono{ewe plana
ekonomske pomo}i Srbiji. Boqe da

srpsku privredu otkupqujemo mi
ovde, nego stranci i Arnauti.

Ki{obran: Va{i sin i }er-
ka su veoma uspe{ni gra|ani SAD.
Imate i nekoliko unu~i}a i prau-
ni~i}a. Da li oni govore srpski je-
zik i da li se interesuju za Srbiju i
srpsku kulturu?

D. \or|evi}: Kako ko. Reci-
mo jedna od unuka koja sad ima preko
~etrdest godina  mi je jednom do{la

i rekla – deda, ja sam Srpkiwa. 
Ja sam joj rekao da ne mo`e da bude
Srpkiwa ako ne zna srpski, a ona mi
je odgovorila da ona zna mnoge koji
govore sprski, ali nisu Srbi. Ja sam
napisao i kwigu za na{u omladinu
ovde - Srpski za omladinu. 

Ki{obran: Od jeseni }emo
po~eti da objavqujemo Va{u prepi-

sku i bele{ake iz nekoliko susreta
sa Knezom Pavlom u Parizu. Kako je
do{lo da Va{ih susreta sa wim?

D. \or|evi}: Ja sam diplo-
mirao i magistrirao istoriju ovde
na Univerzitetu San Hose, a tema
mog magistarskog rada je bila pot-
pisivawe Trojnog pakta i prevrat
od 27. marta. kod prof. ^arlsa Br-
dika. Svedo~ewe Kneza Pavla o tim
doga|aima mi je bilo dragoceno, pa
sam ga kontaktirao i boravio kod
wega u Parizu nekoliko puta.

Ki{obran: Knez Pavle, kao
Evropejac, tj. ~ovek {kolovan na
Zapadu nije bio omiqen u Srbiji i

wegova sudbina podse}a na sudbinu
Zoran \in|i}a. I \in|i} se {kolo-
vao na Zapadu i nije bio omiqen. Da
li }e Srbija uvek imati taj otpor
prema Zapadu i gde je mesto Srbiji –
na Istoku ili na Zapadu?

D. \or|evi}: Ja sam protiv
okretawa Srbije Zapadu. Mi nikad u
istoriji od Zapada nismo dobro do-
`iveli. I ono u Prvom svetskom ra-
tu kad se vojska povukla preko Alba-
nije da nije bilo crnogorskog Kneza
Nikole oni bi svi tamo pomrli. On
je saveznicima zapretio da }e da
potpi{e separatni mir sa Nema~-
kom ako ne po{aqu brodove. Ja mi-
slim da katoli~ka crkva u tome ima
velikog udela. Jedino su Nemawi}i
uspeli da imaju dobre odnose sa Va-
tikanom.

Ki{obran: Pre nekoliko da-
na ste proslavili 97. ro|endan. Ko-
ja je to formula za dug `ivot?

D. \or|evi}: Prvih tridest
godina nisam pu{io, a drugih tri-
deset jesam. Ovih posledwih tridest
sedam nisam pu{io, a ve} petnaest
godina sam vegetarijanac. 

Ki{obran: Kada bi mogli
ne{to u svom `ivotu da promenite –
{ta bi to bilo?

D. \or|evi}: Boqe bi bilo
da nisam do{ao u Ameriku. Kad sam
ja do{ao u wu ona je bila druga~ija.
Bila je vi{e demokratska i prija-
teqska. Mi smo svi `eleli da sru-
{imo komunizam u Srbiji i da se
{to pre vratimo ku}i. Ja sam ovde

bio jako uspe{an jer sam mnogo ra-
dio i trudio sam se. I daqe me ne-
{to vu~e u Srbiju kao i sve vas koji
pi{ete u Ki{obranu. 

Ki{obran: Od 1941. godine
do danas bili ste samo jednom u Sr-
biji – 2001. godine. Jel’ planirate
da idete opet?

D. \or|evi}: Na `alost ne
mogu da idem jer bi verovatno umro
u avionu. Po{to se u avionu vazduh
nikad ne mewa nego se samo filtri-
ra. Drugo u Srbiji nema vi{e niko-
ga koga ja znam. Nije to vi{e onaj
svet u kome sam ja `iveo.  

g

Dragoslav \or|evi} danas

Sa na{im novinarom Spasom Bo{wakom


